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هشدار درباره اقدامات 
کارشناسان فرصت طلب

فعـــال سیاسی اصلاح طلب گــفت: 
وقتی همه مدیران با تجربه برکنار شوند، 
کارشناسان فرصت طلب و هفت خط دور 
مسئولان را مـــی گیرند. حجت الاسلام 
والمسلمین رسول منتجب نیا، با بیان 
اینکه یکی از ایرادهای اساسی مدیریت 
کشور این است که با تغییر راس یک قوه 
همه مسئولان باید تعویض شوند، اظهار 
کرد: بدتر هم این است که همه مسئولان 
به قصور، تقصیر، کم کاری و  قبلی 
ناکارآمدی متهم می شوند. این کار از 
هر رئیس جمهوری سربزند، چه خاتمی 
چه احمدی نژاد چه روحانی یا رئیسی 
نامطلوب، غلط و غیرمنطقی است. وی 
ادامه داد: نوعا مسئولان مخصوصا روسای 
قوا وقتی سر کار می آیند به اصطلاح صفر 
کیلومتر هستند و اینگونه نیست قبلا 
دوره های مدیریت دیده باشند. بعضی 
از آنها یک روز هم کار اجرایی نکردند 
و مسئولان با تجربه چون با دولت های 
گذشته همکاری کردند، کنار گذاشته 
می شوند. کسانی هم که به عنوان مدیر 
دعوت به کار می شوند، تجربه کافی 
ندارند زیرا به جای تجربه، افراد براساس 

مسائل جناحی انتخابی می شوند.

 برجام یک نمونه بارز 
از حسن  نیت ایران است

 حکمرانی با جبر
 میسر نمی شود

رئیس سازمان انرژی اتمی گفت: 
برنامه جامع اقدام مشترک که با هدف 
رفع موانع پیشرفت توسط جمهوری 
اسلامی ایران توافق گردید یک نمونه 
بارز از حسن نیت ایران است که ایالات 
متحده آمریکا با بی توجهی کامل نه 
تنها به آن عمل نکرد بلکه با بکارگیری 
سیاست های یکجانبه گرائی مفاد برجام 
و قطعنامه ۲۲۳۱ شورای امنیت سازمان 
ملل را نقض نمود و از آن خارج شد. 
سیاست به اصطلاح »فشار حداکثری« 
نیز به شکست انجامید و دولت آمریکا 
راهی ندارد به غیر از اینکه اعتیاد خود 
به تحریم های یکجانبه را ترک کند و به 
قوانین بین المللی احترام بگذارد. محمد 
اسلامی افزود: پس از حدود دو سال و 
نیم از گسترش مداوم تحریم های فراگیر 
اقتصادی توسط ایالات متحده و عدم 
انجام اقدامات عملی از سوی سه کشور 
اروپائی و اتحادیه در اجرای تعهدات 
خود، مجلس شورای اسلامی ایران 
قانونی را تصویب کرد و دولت موظف شد 
در صورت تداوم عدم پایبندی مشارکت 
کنندگان توافق ظرف دو ماه پس از لازم 

الاجرا شدن متوقف نماید.

رئیس سابق سازمان انرژی اتمی 
گفت: اگر به دین خرافات اضافه شود 
زنگار به خود می گیرد و مسیر آن تغییر 
می یابد. وقتی که یک فردِ مسئول در 
کشور به عنوان متخصص خارج از 
عرف، درباره مذاکرات صحبت کند 
زیر سوال می رود، اما اگر شخصی در 
لباس روحانیت انواع خرافات را مطرح 
کند مورد سوال قرار نمی گیرد. از همین 
رو معتقدم مسئولیت اجتماعی در قبال 
 گفتار ناثواب در کشور وجود ندارد.

 علی اکبرصالحی با اشاره به این نکته که 
حکمرانی با جبر میسر نمی شود، گفت: 
امروزه کودکان ما باهوش هستند و در 
شبکه های اجتماعی با انواع استدلال و 
منطق ها روبه رو می شوند این در حالی 
است که برخی فقط با بر تن کردن لباس 
روحانیت با بیان خرافات دینی، شهد 
شیرین دین را از بین می برند. خداوند 
 در قرآن کریم به درستی می فرماید: 
شْد مِنَ  »لا اکراه فی الدین قد تبََینَ الرُّ
الغَْی« و هدف از بیان آن این است که 
حکمرانی با جبر محقق نمی شود بلکه با 
اختیار محقق خواهد شد. یک حکمران 
زمانی موفق است که اصلاح پذیر باشد.

سـرمقــاله

چندان تفاوتی در نوع انتخاب استانداران از سوی وزارت 
کشور وجود ندارد، چراکه نفرات انتخاب شده چه نظامی 
باشند و چه غیر نظامی و سیاسی رویکردشان نسبت به مسائل 
استان یا کشور حسب رویکردی که کلا در مسائل داخلی 
داریم، خیلی تفاوتی نمی کند و تاثیری ندارد. چه آن زمان 
که دولت های قبل بودند و نه اکنون که دولت آقای رئیسی 
روی کار است مسائل کشور همینطور مانده و مشکلات 
افزایش پیدا می کند. لذا به جای اینکه دلواپس افراد منتصب 
در استانداری ها باشیم باید دلواپس سیاست ها بود. برنامه 
چهارم توسعه را که آقای احمدی نژاد خمیر کرد و در مجلس 
همه  برای او کف زدند و به او احسنت گفتند. برنامه ششم را 
هم که نوشته بودند باید آقای روحانی امضا می کرد که او هم 
به هر دلیلی این برنامه را امضا نکرد. لذا وقتی کار درست در 
کشور انجام نمی شود اینکه چه کسی زمام امور در مدیریت ها 
را بر عهده دارد، چندان مهم نیست. اینکه کار دقیق کمتر در 
کشور صورت می گیرد نیز ناشی از این مساله است که اولا 
برخی مسئولان  در لفاظی می خواهند برای کشور همه چیز 
درست شود و اساسا در این راستا اولویتی هم ندارند. همه 
وزارتخانه ها می خواهند همه چیز درست شود آن هم در 
زمانی که تحریم هستیم، مراودات بانکی نداریم و نفت مان را 
آن طور که  باید نمی خرند. یکی می خواهد سالانه یک میلیون 
خانه بسازد، دیگری می خواهد  مسائل حوزه خودرو را در 
عرض دو سال حل کند. آن دیگری درصدد است قیمتَ ها 
را پایین بیاورد. انگار شرایط عادی است و همه می خواهند 
در همه چیز سرمایه گذاری کنند. در حالی که شرایط عادی 
نیست و بسیاری از این عملکردها امکان پذیر نیست. در حال 
حاضر که شعارهایی برای ساخت مسکن برای مردم می دهند 
در همین تهران برج سازی هایی صورت می گیرد و با رویکرد 
و آنچه که از سوی دولت اعلام می شود، انطباق ندارد. گویی 
اینکه درک اولویت وجود ندارد که اولا ببینند در جامعه چه 
می گذرد، مشکل در کجا است و ابتدا باید چه مشکلی را حل 
و فصل کرد. در دنیا مساله مسکن در درجه آخر وجود دارد 
و اول مسائل تولید و زیست محیطی را درست می کنند و در 
ادامه به دنبال ساخت مسکن و حل و فصل مسائل پیرامون آن 
می روند.  طی چند ماهی که دولت جدید روی کار آمده هنوز 
تفاوتی با دولت آقای روحانی حس نکردیم و دولت بر اساس 
همان سیاست ها پیش رفته است. فرق جایی است که دولت 
سیاستی داشته باشد که بر مبنای آن برای حل مشکلات 
اولویت داشته باشد. در حالی که دولت می خواهد همه مسائل 
را با هم حل کند و اولویتی ندارد. وقت یارانه را به همه از جمله 
قشر متمکن جامعه می دهیم یعنی اولویتی نداریم. کشور 
باید اولویت داشته باشد، اولویت  کشور در حال حاضر باید 
محیط زیست، کشاورزی و آینده زیستگاه کشور باشد. چرا 
که اگر شرایط زیست محیطی درستی نداشته باشیم کشور 
خشک و خاکستری می شود، لذا نمی توان به همه چیز بودجه 

اختصاص داد و همه کار کرد.

کشور نیاز به اولویت بندی دارد  

تشکر رهبر انقلاب از تیم ملی والیبال 
حضرت آیت ا... خامنه ای در پیامی از تیم ملی 
والیبال کشورمان که در بیست و یکمین دوره 
مسابقات قهرمانی آسیا به مقام قهرمانی دست 
یافت، تشکر کردند. متن پیام رهبر انقلاب اسلامی 
به این شرح است: بسمه تعالی، پیروزی درخشان 
تیم ملی والیبال برای ملت ایران بسیار شیرین است. 
از شما جوانان عزیز و مربی ایرانی تان صمیمانه 
تشکر می کنم. سیّدعلی خامنه ای ۲۹ شهریور 

.۱۴۰۰

درخواست های انگلیس از ایران
وزارت امور خارجه انگلیس در بیانیه ای به 
موضوعاتی اشاره کرد که قرار است وزیر خارجه این 
کشور در دیدار با همتای ایرانی خود در نیویورک 
به آنها بپردازد. پایگاه اینترنتی وزارت امور خارجه 
انگلیس با انتشار بیانیه ای نوشت: لیز تراس وزیر 
امور خارجه انگلیس امروز برای اولین بار با برخی 
از همکاران بین المللی خود از جمله حسین امیر 
عبداللهیان وزیر امور خارجه ایران در مجمع عمومی 
سازمان ملل در نیویورک دیدار خواهد کرد. در این 
بیانیه آمده است: تراس در این دیدار که در هفته اول 
انتصابش به این مقام انجام می شود، مطرح خواهد 
کرد که باید تمایلی دو جانبه نسبت به شروعی 
دوباره در روابط دوجانبه کشورهایمان وجود داشته 
باشد، اما عدم پایبندی هسته ای مستمر ایران و 
توسعه برنامه هسته ای آن مانع ایجاد پیش رفت در 
این زمینه است. وزارت خارجه انگلیس اعلام کرد: 
»وزیر امور خارجه انگلیس خواستار آزادی سریع 
نازنین زاغری، انوشه آشوری، مراد طاهباز و تمامی 
تبعه های انگلیسی دیگری خواهد شد که در ایران 

زندانی شده اند«.

منتظر دشمن نمي مانیم
فرمانده کل سپاه اظهار داشت: آرزوي ما این 
بوده که عرصه هاي مدرن فناوري را فتح کنیم و 
فاصله بین نیاز و فناوري را کشف کنیم و این یک 
استراتژي مسلم ما است. نمونه این سخن رونمایي 
از فناوري هاي پیچیده اي است که در عرصه هاي 
مختلف شاهد آن هستیم. سردار سلامی ادامه 
داد: آنچه که ما امروز مي بینیم محصول یک دهه 
مجاهدت فشرده و متراکم علمي جوانان بلند همت 
این مرز و بوم است که ما را صاحب فناوري پیشرفته 
کشورهاي پیشرفته کرده است. ما کمتر در عرصه 
مهندسي و تخریب و انفجارات شاهد دستاوردي 
بودیم اما به ناگاه جرقه یک خودکفایي و میل به 
شکوه در این عرصه در ذهن دانشمندان زده شد. 
سرلشکر سلامي عنوان کرد: ما یاد گرفتیم دشمن 
راه غلبه بر خود را به ما یاد نمي دهد، لذا حل تمام 
مشکلات در درون باورهاي ما است و این یک 
فرهنگ و اعتقاد است. دشمن هرگز فناوري هاي 
جدید را به کسي نمي دهد اما ما منتظر دشمن 

نمي مانیم.

حراست ها فعال شوند
 وزیر اطلاعات در آیین تکریم و معارفه  رئیس 
سازمان حراست کل کشور گفت: صیانت از مجموعه 
دستگاه های اجرایی کشور بر عهده این سازمان 
است. حجت الاسلام والمسلمین سید اسماعیل 
خطیب ضمن تأکید بر ضرورت مبارزه با فساد گفت: 
برخورد قاطع با فساد در دستگاه های اجرایی بر 
عهده این سازمان است و انتظار می رود در راستای 
اجرایی نمودن این شعار اساسی رئیس جمهور 
محترم همه حراست ها فعال شوند. وی هم افزایی 
مدیران حراست ها با مدیران دستگاه ها، جامعه 
اطلاعاتی و حراست کل کشور را برای اجرای این 
مسئولیت خطیر بسیار ضروری دانست. خطیب 
شعارهای اصلی دولت مردمی را مقابله با فساد 
دانست و اظهار داشت: سازمان حراست کل کشور و 
حراست ها باید برای ایفای نقش صیانتی و مقابله با 

فساد از تمام ظرفیت ها بهره برداری نمایند.

برنامه هسته ای ایران شفاف نیست
 عبدالعزیز بن سلمان، وزیر انرژی عربستان 
سعودی در شصت و پنجمین کنفرانس سالیانه 
آژانس بین المللی انرژی اتمی با ادعای اینکه دولت 
سعودی به دنبال منطقه عاری از سلاح هسته ای 
است، ایران را به عدم التزام به قوانین بین المللی در 
این خصوص متهم کرد. به نوشته العربیه، او مدعی 
شد که ایران در قبال برنامه هسته ای خود شفافیت 
ندارد و به قوانین و تعهدات بین المللی پایبند 
نیست و این موضوع عربستان سعودی را نگران 
می کند. عبدالعزیز بن سلمان افزود: »از آژانس اتمی 
می خواهیم تا بر اجرای قوانین مربوط به استفاده 
صلح آمیز از انرژی هسته ای تأکید بیشتری کند و 
عربستان سعودی خواستار التزام همه کشورها به 

معاهده عدم اشاعه است.«

همکاری ایران و آژانس 
مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی با بیان 
اینکه این نهاد بین المللی به تلاش ها برای رفع 
نگرانی جامعه جهانی نسبت به برنامه هسته ای 
ایران ادامه می دهد، تاکید کرد که ایران و آژانس 
برای حل مسائل هسته ای همکاری می کنند. 
رافائل گروسی عنوان کرد که مسائل مهمی را 
در خصوص برنامه هسته ای ایران باید پیگیری 
کند. وی گفت: من چند روز پیش ایران بودم و با 
معاون رئیس جمهوری ایران - که از حضور او )در 
این نشست( استقبال می کنم - تصمیم گرفتیم 
تا با نگاه به حل مسائل همکاری کنیم. وی افزود: 
ما این مسیر را ادامه خواهیم داد و امیدوارم که 
به زودی به تهران سفر کنم تا به این مسائل 
بپردازم و به جهان اطمینان لازم داده شود که 
در خصوص برنامه هسته ای ایران جای نگرانی 
نیست و راه برای سایر تلاش های دیپلماتیک 
لازم در راستای رسیدن به شرایط قابل قبول 

باز شود.

اخـــبار کوتاه

آرمان ملی: رئیس جمهور با تأکید بر 
اینکه اگر بر توان داخلی تکیه کنیم، انجام 
خیلی از کارها ممکن خواهد شد، اظهار 
داشت: متأسفانه شاهد بودیم که بعضی ها 
واردات واکسن یا حتی پیوستن کشور به 
 FATF سازمان شانگهای را متوقف بر پذیرش
کرده بودند و حتی در جلسات رسمی نیز بر 
موضع خود پافشاری می کردندرئیس جمهور 
اولویت سیاست خارجی ایران را گسترش و 
ایجاد روابط همه جانبه با کشورهای همسایه 
و منطقه دانست و اظهار داشت: امروز با 
توجه به ظرفیت بزرگی که در قالب سازمان 
همکاری های شانگهای ایجاد شده، همه 
وزارتخانه ها وظیفه دارند، ظرفیت های 
همکاری را شناسایی و در مسیر رشد 
اقتصادی کشور به کار بگیرند. اهم اظهارات 

سید ابراهیم رئیسی از این قرار است:
  امروز با توجه به ظرفیت بزرگی که 
در قالب سازمان همکاری های شانگهای 
ایجاد شده، همه وزارتخانه ها وظیفه دارند، 
ظرفیت های همکاری را شناسایی و در 
مسیر رشد اقتصادی کشور به کار بگیرند. 
امروز نه تنها وزارت امور خارجه بلکه همه 
وزارتخانه ها مسئولیت و ماموریت دارند که 
از ظرفیت ایجاد شده، نهایت استفاده را در 
رونق و شکوفایی اقتصادی کشور به عمل 

بیاورند.
  امروز کشورهای عضو شانگهای نیز 
زمینه و بستر همکاری با جمهوری اسلامی 
ایران را از هر زمان دیگری مهیاتر می دانند 
و احساس می کنند می توانند همکاری های 
بهتر و بیشتری را با ایران رقم بزنند. بندر 
چابهار دروازه ارتباط با کشورهای آسیایی 
و جهان است، لذا شتاب در توسعه و 
بهره برداری آن، از اهمیت زیادی برخوردار 
است. دو کشور ایران و تاجیکستان ارتباط 
فرهنگی با ریشه و اعتقادی با یکدیگر دارند 

و در این سفر، دو طرف مصمم شدیم تا فصل 
نوینی از روابط دو جانبه بین دو کشور رقم 
بخورد. سیاست خارجی دولت، تقویت روابط 
با کشورهای همسایه با اولویت دیپلماسی 
اقتصادی است و این سیاست را با قدرت 
پیگیری خواهیم کرد و هیچ مانعی برای 
تقویت روابط اقتصادی با کشورهای همسایه 

و منطقه وجود ندارد.
 امروز شتاب واکسیناسیون برای مردم 
امیدبخش شده است و در کنار آن دقت و 
انضباط واکسیناسیون اهمیت زیادی دارد 
که باید مورد توجه قرار بگیرد. به لطف الهی 
با شتابی که در روند واکسیناسیون آغاز 
شده سال تحصیلی ۱۴۰۱-۱۴۰۰ در زمان 
خود آغاز خواهد شد و همه دانش آموزان، 
دانشجویان و خانواده آنها اطمینان داشته 
باشند که امر آموزش در کشور رونق خواهد 
گرفت و تعطیلی و تاخیر در آن را خسارت به 

فرزندان خود می دانیم.
 در تصمیمات اقتصادی به دنبال آن 
هستیم که اقدامات، همراه با مطالعه و کار 
کارشناسی باشد تا گام های اجرایی که در 
حوزه اقتصادی برداشته می شود تاثیرگذار 
و همراه با نتیجه روشن باشد. همه مردم 
ایران عاشق اباعبدا... الحسین)ع( هستند 
اما شرایط کرونایی و صیانت از جان مردم 
اقتضائاتی دارد و باید در چارچوب رعایت 
پروتکل های بهداشتی و انضباط عمل شود 
تا سلامت زائران دچار آسیب نشود ضمن 
اینکه در این زمینه همکاری با دولت عراق 

نیز اهمیت دارد.
  دولت باید ارتباط منظمی با شبکه 
از  عظیم خانواده شهدا داشته باشد و 
ظرفیت های خوبی که در بین آنان است، 
استفاده کند. باید به فرزندان شهدا میدان 
داده شود تا جوهره وجودی خود را که 
از والدین شهید خود به ارث برده اند، به 

منصه ظهور برسانند، همانگونه که امام راحل 
به پدران جوان شما میدان داد تا خودشان 
را نشان دهند. بنده سفارش می کنم و شما 
هم پیگیر باشید تا با وزیر کشور که از وزرای 
کلیدی دولت است، جلسه داشته باشید 
تا ساز و کاری برای بهره گیری شایسته از 
ظرفیت های موجود در خانواده های شهدا 
بویژه در زمینه مسایلی نظیر موضوع زن و 

خانواده ایجاد شود. 
 در زمینه توسعه کشور هیچ محدودیتی 
برای استفاده از تجارب کشورهای مختلف 
نداریم، اما بی تردید برای انتخاب نسخه 
مناسب پیشرفت، دقت زیادی خواهیم 
داشت تا این نسخه تطبیق کامل با اقتضائات 
ایران اسلامی داشته باشد. امروز فضای 
ارتباطی جامعه با گذشته خیلی تفاوت کرده 
و دایره ارتباطات افراد بسیار گسترده تر شده 
و نمی توان این فضای ارتباطی را محدود 
کرد. لذا باید تلاش کنیم تا حد امکان این 
عرصه را مصون سازی کنیم تا جوانان و آحاد 
مختلف جامعه به جای آنکه صرفاً متأثر 

شوند،  بتوانند مؤثر واقع شوند. 
 اگر بر توان داخلی تکیه کنیم، انجام 
خیلی از کارها ممکن خواهد شد، متأسفانه 
شاهد بودیم که بعضی ها واردات واکسن یا 
حتی پیوستن کشور به سازمان شانگهای 
را متوقف بر پذیرش FATF کرده بودند و 
حتی در جلسات رسمی نیز بر موضع خود 
پافشاری می کردند.  در فاصله کوتاه سپری 
شده از دولت سیزدهم اتفاق خاصی نیفتاده 
که باعث افزایش واردات واکسن و یا پذیرش 
عضویت کشورمان در سازمان شانگهای 
بشود، الا اینکه کشورهای همسایه و دوست 
ما دیدند که دیگر توجه ما صرفا به غرب 
نیست و ارتباط با همسایگان و کشورهای 
منطقه اولویت سیاست خارجی ایران شده 

است.

 آنچه برای حیات، تربیت و تعالی انسان 
ضروری است در مجموعه آموزش و پرورش 
نهادینه شده است. نکته مهم دیگری که باید 
مورد توجه قرار گیرد اینکه بدانیم نسبت 
شورای عالی آموزش و پرورش با نهادهای 
عالی تصمیم گیری همچون مجمع تشخیص 
مصلحت نظام، مجلس و شورای عالی انقلاب 
فرهنگی، چیست. این شورا سیاست اجرای 
قانون درحوزه تعلیم و تربیت را برعهده 
دارد، هر موضوعی که با آموزش و پرورش 
ارتباط دارد باید ابتدا در این شورا بررسی و 
کارشناسی شده و بعد برای تصمیم گیری 
به نهادهای بالادستی و تصمیم گیرنده ارجاع 
شود و دیگر هیچ امری مربوط به آموزش و 
پرورش بدون طرح در شورای عالی آموزش 
و پرورش در شورای عالی انقلاب فرهنگی 

مطرح نخواهد شد. 
  در رابطه با رتبه بندی معلمان اصل بر 
افزایش کیفی و مهارتی این عزیزان است و 
موضوع مالی و معیشتی تنها یکی از مسائل 
مورد توجه است. شورای عالی آموزش و 
پرورش باید درمورد سند تحول بنیادین 
کمک و همراهی کند تا فاصله بین وضع 
فعلی و وضع مطلوب و مورد نظر را کاهش 
دهیم و برای ایجاد این تحول همه بخش ها و 
لایه های آموزش و پرورش باید حس تحول 
و تحول گرایی پیدا کند و مدارس ما تحول 
محور و تربیت محور باشد. اینکه همه دانش 
آموزان در سراسر کشور به آموزش دسترسی 
داشته باشند و دانش آموزی بخاطر محرومیت 
از امکانات و تجهیزات نوین آموزشی از 
تحصیل محروم نشود، وظیفه ماست. جایگاه 
آموزش و پرورش در نظام برنامه ریزی و 
بودجه ریزی کشور باید تعریف شود و مسائل 
و مشکلات معیشتی معلمان را یک بار برای 
همیشه حل کنیم تا مسأله اصلی آموزش 

و پرورش ما مسأله مالی و معیشتی نباشد.

رئیس قوه قضائیه:  

تحول در قوه قضاییه همکاری دولت و مجلس را می طلبد   
     عدالت باید فراگیر باشد

آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه با تقدیر از همکاران 
قضا و همه نخبگان و صاحب نظران و جریانات 
سیاسی که در دوره ۸۰ روزه ریاست وی بر این قوه 
به ارتقا و کارآمدی نظام قضایی در دوره تحول و 
تعالی کمک کردند، تقدیر کرد و اظهار داشت: در 
این مدت نظرات و ایده های راهگشایی از نخبگان و 
فعالان اجتماعی و سیاسی و حقوقی کشور دریافت 
کردم تعدادی از آنها برای اجرا به جریان افتاد که 
ان شاءا... موثر خواهد افتاد. حجت الاسلام و السلمین 
محسنی اژه ای گفت: اگر واقعاً بخواهیم تحول به 
معنای واقعی شکل بگیرد باید در کنار همت و تلاش 
مضاعف، ایده های نو، ابتکار و خلاقیت و استفاده 
از فناوری های نوین را مورد توجه قرار دهیم. وی 
افزود: تحول و تعالی با کارهای معمول روزمره بدون 
توجه به نوآوری رخ نمی دهد و در کنار کارهای خوب 
گذشته و آسیب شناسی هایی که صورت گرفته، 
باید با کمک مجلس و دولت گام های بلند و خلاقانه 
برداریم نا تحول ایجاد شود. رئیس قوه قضائیه از 
»سرقت موجب تعزیر«، »ضرب و جرح عمدی« و 
»توهین« به عنوان اتهامات کیفری که در صدر 
جرایم قرار دارند، نام برد و گفت که ۲۰ درصد از 
پرونده های قضایی نیز مربوط به مسائل مختلف 
حقوقی خانواده می شود که مطالبه خسارت و ادعای 
اعسار از پرداخت بیشترین دادخواست های مربوطه 
را تشکیل می دهند. محسنی اژه ای در ادامه تصریح 
کرد: اگر می خواهیم تحولی اساسی درباره مسائل 
خانواده ایجاد شود و میزان پرونده ها کاهش یابد، 
نیاز به طرح های خلاقانه و همکاری جدی دولت و 

مجلس و مسئولان فرهنگی داریم. وی بیان کرد: 
اگر یکی از موضوعات مبتلابه امروز حبس و زندان 
و مسائل مربوط به طبقه بندی زندانیان و اصلاح 
و تربیت آنها و پرهیز از صدور احکام غیرضروری 
حبس و توجه به خانواده های زندانیان است و آن را 
یک آسیب بزرگ در جامعه می دانیم باید برای حل 
این مسأله تدبیر اساسی کنیم. محسنی اژه ای اضافه 
کرد: طی مدت اخیر مسئولان عالی قضایی بین یک 
تا ۳ بار به زندان ها سرکشی کردند و امروز از همه 
زندان های کشور حداقل یکبار بازدید به عمل آمده 
است و آسیب شناسی صورت گرفته است. محسنی 
اژه ای با بیان اینکه حل مشکلات نیازمند یک تدبیر 
اساسی و کار زیربنایی است متذکر شد: اگر اقدامات 
سطحی عمق نیابد و بصورت ریشه ای با مشکل 
برخورد نکنیم، نتایج اقدامات ما استمرار نمی یابد 
و شاهد تداوم مشکلات خواهیم بود. وی بر همین 
اساس از دولت و مجلس و حوزه و دانشگاه و همچنین 
نخبگان خواست که برای برطرف کردن زمینه های 
جرم و کاهش آسیب های اجتماعی وارد میدان شوند 
و دستگاه قضایی را در این مأموریت خطیر یاری 
دهند. رئیس دستگاه قضا با تقدیر از اقدامات معاونت 
راهبردی این قوه در پیشبرد سند تحول قضایی از این 
معاونت خواست که با استفاده از خرد جمعی، تشکیل 
هیات اندیشه ورز در عدلیه و همکاری صاحب نظران 
داخل و خارج از قوه قضائیه ایده های جدیدی برای 
حل مشکلات ارائه دهد. محسنی اژه ای با اشاره 
به تماس های اخیری که برخی نخبگان برای ارائه 
ایده های نو و ابداعی با وی گرفتند از معاونت راهبردی 

قوه قضاییه خواست که با دعوت از این نخبگان و 
تعیین کارگروه های ویژه و ایجاد اتاق فکر، مشکلات 
را دسته بندی و اولویت بندی کرده و برای هر یک از 
آنها راه حل ارائه دهد. رئیس قوه قضائیه همچنین از 
رئیس مرکز توسعه شوراهای حل اختلاف خواست 
که برای حل و فصل دعاوی خصوصا درخصوص 
مسائلی، چون توهین و ضرب و جرح که درصد بالایی 
از پرونده های کیفری را تشکیل می دهند، اقدامی 
ابتکاری غیر از فعالیت معمول شوراهای حل اختلاف 
داشته باشند. رئیس قوه قضائیه با بیان اینکه عدالت 
باید فراگیر باشد،  تاکید کرد: عدالت ایجاب می کند 
در احراز صلاحیت ها به نقاط قوت و توانمندی افراد 
هم توجه شود و اگر کسی را که می تواند مشکلی را 
حل کند و مسأله ای را سامان دهد به خاطر یک نقطه 
ضعف حذف کنیم جامعه را از توان و تخصص و دانش 
او محروم کرده ایم و این از عدالت دور است. رئیس 
دستگاه قضا تصریح کرد: قوه قضائیه به دنبال این 
است که از این افراد به صورت عملی و مادی و معنوی 
تشکر کند در این راستا هم از تدوین قانون در این 
خصوص حمایت می کنیم که از کسانی که فساد یا 
نارسایی ها و آسیب ها را اعلام و مفسدان را معرفی 
می کنند حمایت قانونی شود. محسنی اژه ای خاطر 
نشان کرد: دستگاه قضا با کسانی که در زمین دشمن 
بازی می کنند و یا همراه با عملیات روانی دشمن 
به ویژه در فضای مجازی دروغ می گویند، اقدام به 
جعل می کنند و حرفی می زنند که آرامش مردم را 
بر هم می زند و خانواده ها را ملتهب می کند نمی تواند 

گذشت کند.

سیدمصطفی هاشمی طبا  
تحلیلگر مسائل سیاسی 

یـــادداشت

شکی نیست که دیر یا زود ادامه مذاکرات وین انجام خواهد 
شد، اروپایی ها و آمریکایی ها این اشتیاق را دارند تا با انجام 
مذاکرات از بحران و تنش بیشتر میان آنها و ایران کاسته شود. 
حتی خود اسرائیلی ها، لابی قدرتمند آمریکایی ها، که زمانی 
مخالف کامل برجام بودند، به آن رضایت داده اند اما به شرطی که 
ایران به تعهدات خود بازگردد. از سوی دیگر رویکرد و نگاه ایران 
به سوی شرق در نتیجه پذیرش عضویت دائمی آن در سازمان 
همکاری شانگهای تقویت شده است. گرچه این عضویت نیاز به 
تکمیل مدارک دارد و شاید حتی تا دو سال این فرآیند به طول 
انجامد، حالا موضع ایران در نتیجه رویکرد به سمت شرق که با 
پیوستن به سازمان تکمیل می شود، تا حدی تقویت شده است. 
به همین علت است که اروپایی ها تعجیل دارند تا با ایران به یک 
مصالحه برسند و باب مذاکره و تجارت و دیگر روابط گشوده شود. 
برخی ابعاد این مذاکرات تا حدی به افراد حاضر در آن نیز بستگی 
دارد اما در حال حاضر این امور چندان قطعی و مشخص نیستند 
و پیش بینی های بعدی در خصوص افراد حاضر در تیم مذاکره 
کننده و رویکرد تیم باید در انتظار یک انتخاب بماند؛ انتخاب در 
این خصوص که چه افرادی به مذاکرات خواهند رفت. دو گزینه 
وجود دارد؛ ممکن است آقای رئیسی با هماهنگی رهبری، 
تیمی مستقل تعیین کنند و بعدتر بنابر آنچه به آنها دستور داده 
می شود با توجه به اصول کلی مجلس یا آنچه رهبری در نظر 
دارد، اقدام شود. این تیم به عنوان یک تیم مستقل و پشتیبانی 
شده از سوی وزارت امور خارجه به مذاکرات خواهد رفت. گزینه 
دیگر این است که به کل موضوع به وزارت امور خارجه واگذار 
شود. در اینجاست که وزیر امور خارجه و آقای باقری، به عنوان 
معاون سیاسی، با تعدادی دیگر که در مذاکرات بوده اند و یا با 
مشاورینی از این دست، مانند آقای ظریف که وزارت امور خارجه 
برای گفت وگوها مجددا از او دعوت به همکاری می کنند، بر سر 
میز بنشینند تا بر اساس اصول و خطوط کلی که رهبری، آقای 
رئیسی و دیگران مشخص می کنند پیش روند. عامل اصلی در 
مذاکرات در این شرایط، وزارت امور خارجه است. به نظر می رسد 
بعد از مشخص شدن انتخاب از میان این دو گزینه می توان موضع 
ایران در مذاکرات را پیش بینی کرد چرا که وزارت امور خارجه 
یک وزارتخانه دیپلماسی است که می تواند امتیازات را تغییر دهد 
تا جایی که اهداف طرفین بر یکدیگر منطبق شوند. اما اگر تیم 
مستقلی از جانب رهبری، آقای رئیسی و دیگران انتخاب شود، 
بر اساس همان خطوط کلی که به آنها گفته می شود به مذاکرات 
خواهند پرداخت و در این حالت شاید مذاکرات تا حدی مشکل 
شود. اگر طرف خارجی پیشنهاداتی دهد آنها مرتبا باید آن 
موارد را با تهران مورد مشورت قرار دهند و مجدد به میز مذاکره 
بازگردند و در هر صورت امید است چنان شود که در راستای 

استفاده از تمام ظرفیت  ها و تحقق منافع کشور حرکت شود.

کدام تیم بر میز مذاکره خواهد نشست؟ 

آرمان ملی- امید کاجیان: کسی 
نیست که از پیوستن ایران به پیمان 
همکارهای شانگهای خوشحال نباشد. 
اما برخی رسانه های خاص از این اتفاق 
مهم تفسیر جناحی خود را دارند و آن 
را دستمایه هجمه به دولت سابق و 
کیهان  می دهند.  قرار  اصلاح طلبان 
ملی  مسائل  دارد  سعی  همواره  که 
را در قالب های جناحی خود تحلیل و 
گاه مصادره به مطلوب نماید، اینبار نیز 
اصلاح طلبان را هدف هجمه خود قرار داد 
و آنان را به زعم خود ناراحت از پیوستن 
ایران به شانگهای معرفی کرد. در دو روز 
گذشته رسانه های اصلاح طلب به ابعاد 
مختلف این رخداد بین المللی پرداختند و 
آن را پیروزی ایران قلمداد کردند و مهمتر 

از آن نیز اینکه آن را فرصتی برای اقتصاد 
کشورعنوان کردند. درباره نگاه اشتباه 
کسانی که توفیق ملی را برای بهره برداری 
)روزنامه  می کنند  سیاسی  جناحی، 
کیهان( می توان گفت که پیمان شانگهای 
یک پیمان منطقه ای است و شباهتی به 
اتحادیه اروپا ندارد که کشورهای غربی 
عضو آن هستند. به نظر شما تاجیکستان 
چرا با عضویت ما مخالفت می کرد؟ از طرف 
دیگر پاکستان و برخی کشورهای آسیانه 
میانه چه گرایشی دارند؟ ارمنستان تعلق 
 خاطر به غرب دارند وهند نیز بارها خود را 
کشوری مستقل معرفی کرده، جمهوری 
آذربایجان نیز تمایل به ترکیه دارد، لذا 
اینطور نیست که پیمان شانگهای صرفا 
تداعی کننده نگاه به شرق باشد. هرچند 

چین و روسیه به عنوان دو کشور تاثیرگذار 
عضو اصلی و موثر این پیمان هستند. اینکه 
اقدامات دولت گذشته را نادیده بگیریم، به 
نظر بسیاری از تحلیلگران بی انصافی است. 
چراکه عضویت هیچ کشوری در پیمانی 
یک  شبه به سرانجام نمی رسد بلکه مراحل 
عضویت فرآیند خاص خود را دارد که هنوز 
توام با  اقداماتی است که باید به منصه 
ظهور برسد. دولت باید مراقب باشد در تله 
رسانه های به اصطلاح حامی گرفتار نشود 
و بیش از آنکه نگاهش به گذشته باشد به 
پیش روی بنگرد و به فکر تحقق وعده ها 

داده شده به مردم باشد.  
 این نیز بگذرد! 

این نیز بگذرد« آخرین روایت این 
روزهای ظریف بود. وزیر خارجه پیشین 

کشورمان  عکس نوشته ای را در صفحه 
اینستاگرام خود منتشر کرد. محمد جواد 
ظریف در صفحه اینستاگرامش عکس 
نوشته ای را منتشر کرد که روی آن نوشته: 
این نیز بگذرد. وی در این پست هیچ 
توضیحی در رابطه با عکس نوشته منتشر 
شده اش نداده است اما مشخص است که 
بی دلیل اقدام به انتشار این جمله معنادار 
نکرده است مانند 7 اردیبهشت که وزیر 
وقت امور خارجه با انتشار صوتی در صفحه 
اینستاگرام خود گفت: »من معتقدم کار 
برای تاریخ نکنید چون خطاب به تاریخ 
می گویم. خیلی نگران تاریخ نباشید نگران 
خدا و مردم باشید.« ظریف این جملات را 

در ایسنتاگرامش منتشر کرد...
ادامه صفحه 6

»آرمان ملي« پرسش صاحبنظران و افكارعمومي از دلواپسان درباره پیوستن ایران به شانگهاي را بازخواني مي کند: 

        فراموشكار شدید... 
  دیپلماسي یك مسیر تعامل دو یا چندطرفه است؛ ما تا سال ٢٠١٥ به دلیل تحریم هاي شوراي امنیت نمي توانستیم

 عضو شانگهاي شویم برجام این مانع را برداشت؛ لابد یادتان رفته است 
  سازمان همكاري شانگهاي کشورهایي با گرایش هاي غربي ندارد؟ به نظرشما، پاکستان و برخي کشورهاي آسیاي میانه 

چه گرایشي دارند؟ ضمنا تاجیكستان چرا پیشتر با عضویت ما مخالفت کرد؟ 

علی اصغر زرگر 
تحلیلگر مسائل بین الملل

  رئیس جمهور:

هیچ مانعی برای تقویت روابط اقتصادی 
با همسایگان و منطقه وجود ندارد

 بعضی ها واردات واکسن یا پیوستن به شانگهای را متوقف بر پذیرش FATF کرده بودند


